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بنگاه

 ایران آنلاین کیش- جزیره کیش به عنوان یکی از مهم ترین مناطق 
گردشـــگری و اقتصادی ایران، گام بزرگی در راســـتای توسعه پایدار 
و اســـتفاده از انرژی های پاک برداشـــت. با حضور معـــاون اجرایی 
رئیس جمهور و مدیرعامل ســـازمان منطقـــه آزاد کیش، عملیات 
اجرایی اولین نیروگاه خورشیدی این جزیره با ظرفیت تولید روزانه ۲۰ 
مگاوات برق آغاز شد. این پروژه نه تنها به افزایش ظرفیت تولید برق 
در کیش کمک می کند، بلکه گامی مهم در جهت کاهش وابستگی 

به سوخت های فسیلی و توسعه انرژی های تجدیدپذیر است.
 محمدجعفر قائم پناه، معـــاون اجرایی رئیس جمهور با اشـــاره به 

زیبایی ها و جاذبه های طبیعی جزیره کیش بر اهمیت توسعه
زیرساخت های این جزیره برای افزایش رفاه ساکنان و گردشگران 

تأکید کرد.
وی اظهار کرد:»رفع مشکلات زیرساختی از جمله تأمین آب و برق 
از اولویت های دولت اســـت.« قائم پناه همچنین به پتانسیل های 
بالای جزیره کیش در حوزه گردشـــگری اشاره کرد و افزود:»جزیره 
کیش نه تنها در ایران، بلکه در سطح منطقه نیز دارای ظرفیت های 
بسیار خوبی برای توسعه گردشگری است.« وی ابراز امیدواری کرد، 
با اقدامات انجام شده و برنامه های آینده، کیش به قطب گردشگری 
ایران و منطقه تبدیل شود و مقصدی برای گردشگران از کشورهای 

آسیای میانه، روسیه و سایرکشورهای اوراسیا باشد.
 معاون اجرایی رئیس جمهور در ادامه به توجه ویژه دولت به توسعه 
اقتصاد دریامحور و مناطق ساحلی اشاره کرد. وی دریا را یک فرصت 
اقتصادی مهم برای کشور دانســـت و گفت:»برای زیست و توسعه 

پایدار، نیازمند جابه جایی به سمت مناطق ساحلی هستیم.
ســـواحل مکران و خلیج فـــارس فرصت های جدی برای توســـعه 
اقتصادی هســـتند و ایجاد کریدورهـــای ریلی از چابهار، بوشـــهر و 
شـــلمچه از اولویت های این طرح اســـت.« قائم پناه همچنین به 
برنامه های توسعه تجارت و گردشگری دریایی در جزیره کیش اشاره 
کرد و افزود: »جزیره کیش یکی از محورهای اصلی توسعه اقتصاد 

دریامحور در برنامه های دولت است.«
 

افزایش ظرفیت انرژی
محمد کبیری، مدیرعامل ســـازمان منطقه آزاد کیـــش نیز در این 

مراسم با تقدیر از نگاه ویژه دولت به توسعه مناطق آزاد به  ویژه
جزیره کیش، گفت:»در راستای توسعه پایدار کیش، طی یک سال 

آینده ۱۰۰ مگاوات به ظرفیت تولید برق جزیره افزوده خواهد شد.«
وی همچنین از افزایش ۱۵ هزار مترمکعبـــی ظرفیت تولید آب در 

جزیره خبر داد و گفت: »۳ هزار مترمکعب از این ظرفیت تا پایان
امسال به بهره برداری می رسد تا جزیره کیش از شرایط ریسک خارج 

شود.« کبیری تأکید کرد:»ایجاد نیروگاه خورشیدی گام مؤثری
در بهره گیری از انرژی پاک است و توسعه پروژه های زیست محیطی 
در حوزه تأمین انرژی، همزمان با توسعه ظرفیت نیروگاه های فعلی 

کیش انجام می شود.«

توسعه انرژی پاک در کیش

مجوز واردات برنج به خاطر افزایش قیمت 
برنج تولیدی، صادر شـــده است. این مجوز 
برای واردات برنج از پاکســـتان صادر شده 
است. ایران سالانه ۳۰۰ تا 6۰۰ هزار تن برنج از 
پاکستان وارد می کند. علی ریگی میرجاوه، 
رئیس اتاق بازرگانی سیستان و بلوچستان 
می گوید: »به دلیل تنظیم بازار برنج، دولت 
مجوز ثبت سفارش  فوق العاده واردات برنج 
از پاکستان را صادر کرده است. اما به خاطر 
محدودیت زمانـــی 4۵ روزه بـــرای واردات، 
اکنون شـــاهد صـــف طولانـــی و مانـــدگاری 

کامیون ها در مرز میرجاوه هستیم.«

ریگی افزود: »البته قطع برق باعث شده تا 
اقدامات در گمرک و مرزهـــا برای خروج و 
ورود کامیون ها مختل شـــود و این موضوع 
هم دلیل دیگری بـــرای ایجاد صف طولانی 
کامیون هـــا در مـــرز میرجاوه اســـت. این 
مشکلات باعث شده کامیون ها برای تردد 

۳ روز توقف داشته باشند.«
به گفته رئیس اتـــاق بازرگانی سیســـتان و 
بلوچســـتان، دولت اعلام کرده اگر واردات 
ظرف 4۵ روز انجام نشـــود، ثبت ســـفارش 
ابطال خواهد شـــد. اما با توجه به مشـــکل 
تردد کامیون هـــا، اتاق بازرگانـــی در نامه ای 
از وزارت صمت و ســـازمان توســـعه تجارت 
درخواســـت کرده تا زمان واردات از 4۵ روز 
بـــه 6۰ روز افزایش پیـــدا کند. بـــا توجه به 
آغاز مـــاه رمضـــان و نزدیکی بـــه تعطیلات 
نوروز، تردد مرزی ســـنگین است به همین 
دلیل ثبـــت ســـفارش و واردات در 4۵ روز 
عملاً امکان پذیر نیســـت و بایـــد این زمان 

افزایش یابد.
بـــر اســـاس توافـــق اســـتان های مـــرزی 
سیستان و بلوچســـتان ایران و بلوچستان 
پاکســـتان، کامیون های ایرانـــی می توانند 
وارد این منطقه پاکستان شوند. همچنین 
کامیون های پاکســـتانی تا گمرک میرجاوه 
امـــکان ورود دارنـــد. طولانی شـــدن زمان 
تردد کامیون ها از طرف دیگر کرایه حمل را 
افزایش داده است. در حالی که پیش از این 
کرایه حمل کامیون ها بین ایران و پاکستان 
بـــرای 8۰ کیلومتـــر و ۲۵ تن بار حـــدود ۳۰ 
میلیون تومان بـــود، به گفتـــه رئیس اتاق 
بازرگانی سیســـتان، در حـــال حاضر کرایه 
حمل به 9۰ تا ۱۲۰ میلیـــون تومان افزایش 

یافته است.
وی افـــزود: »بـــه خاطـــر ثبـــت ســـفارش 
فوق العـــاده، درخواســـت زیـــادی در اداره 
گذرنامه برای دریافت یا مهر دفترچه خروج 
وجـــود دارد و با توجـــه به اینکـــه زمان مهر 

دلیل صف طولانی کامیون ها پشت مرزهای ایران و پاکستان چیست؟

ثبت سفارش »فوق العاده« 
واردات برنج

گزارش

سهیلا یادگاری
گروه اقتصادی

دفترچه ها طولانی شـــده، این موضوع هم 
در افزایش کرایه بار تأثیر گذاشته است.«

قیمـــت عرضه برنج هـــای وارداتـــی در بازار 
هر کیلو 6۰ هزار تومان تعیین شـــده است. 
اما افزایش کرایه حمل، نگرانی از افزایش 
قیمت مصرف کننده برنج هـــای وارداتی را 

افزایش داده است.
رئیس اتاق بازرگانی سیستان وبلوچستان 
در ایـــن خصـــوص گفـــت: »قیمـــت برنج 
وارداتی از پاکســـتان در اســـتان سیستان 
و بلوچســـتان و کل کشـــور 6۰ هزار تومان 
اســـت که به خاطـــر حمل و نقل در ســـایر 
مناطق کشور ممکن اســـت برنج با قیمت 
6۲ هـــزار تومان به دســـت مصـــرف کننده 
برسد. تلاش ما این است که با حل مشکل 
خ قبل  تردد کامیون ها، کرایه حمـــل به نر

برگردد.«
وی افـــزود: »روزانـــه حـــدود 4۰۰ کامیون از 
مرز ایران و پاکستان کالا جابه جا می کنند 
که کالاهای وارداتی بیشـــتر برنج و کالاهای 
صادراتی شامل محصولات کشاورزی، مواد 

معدنی و فرآوردهای نفتی است.«
وی همچنیـــن از نارضایتی برخـــی تجار به 
خاطر عملکرد ســـلیقه ای معاونت تنظیم 
بازار خبر داد و گفت: »به برخی تجار اجازه 
ثبت سفارش ۱۰۰ تن و به برخی ۲۰ تن داده 

شده است.«
در آســـتانه ماه رمضان و نوروز بـــا افزایش 
تقاضـــای برنج، قیمـــت برنـــج تولیدی بالا 
رفته و به همین دلیـــل دولت واردات برنج 
از پاکستان را در دستور کار قرار داده است. 
فعالان بازار معتقدند کیفیت برنج وارداتی 
از پاکســـتان بیشـــتر از برنج هندی اســـت 
به همیـــن دلیل تقاضا بـــرای آن بخصوص 
در اســـتان های جنوبی بیشـــتر اســـت. با 
اینکه قیمـــت هر کیلو برنـــج هندی حدود 
4۲ هزار تومان است اما استقبال زیادی از 

آن نمی شود.
بر اساس این گزارش، قوانین پیچیده طرف 
پاکســـتانی دلیل دیگر توقف ده ها کامیون 
در مرز مشترک پاکستان با ایران است. در 
این باره شفقت علی خان، سخنگوی وزارت 
امور خارجه پاکستان اطمینان داده که این 
موضوع را از طریق مراجع ذیربط پیگیری 

خواهد کرد.
وی درباره مراودات تجاری با ایران گفت که 
مدیریت مرزی یک روند بســـیار پیچیده با 
فعالیت دستگاه های مختلف در پاکستان 
است و بروز چنین مسائلی هرگز به معنای 
متوقف شـــدن تجارت مـــا با همســـایگان 

نیست.

در همین حـــال جلســـه کمیســـیون امور 
دارایی و درآمدهای ملی پاکستان با دستور 
کار پیگیـــری اقدامـــات دولـــت بـــرای حل 
مسائل تجاری و ترانزیتی با ایران به ریاست 
ســـناتور ســـلیم ماندوی والا در اسلام آباد 

برگزار شده است.
ایرنا در این خصوص گزارش داده است که 
رئیس کمیســـیون دارایی مجلس ســـنای 
پاکستان ســـوء مدیریت مســـئولان وزارت 
بازرگانی و گمرکات این کشور در حل مسائل 
ترانزیتی با جمهوری اســـلامی ایران به ویژه 
بلاتکلیفی کامیون ها در مـــرز »تفتان« )در 
ایالت بلوچستان( را به شدت مورد سرزنش 
قـــرار داده و تصمیـــم گرفت تا از نخســـت 
وزیـــر بخواهد برای حل فـــوری این چالش 

ورود کند.
وی با اســـتناد به داده های رســـمی از سوی 
نماینـــده ایـــران مبنی بـــر خســـارات مالی 
ناشـــی از بلاتکلیفـــی 6۰۰ کامیـــون تجاری 
در مـــرز پاکســـتان افزود که ایـــن وضعیت 
بسیار شرم آور است که مسئولان پاکستانی 
تاکنـــون راهـــکاری بـــرای حـــل مشـــکلات 
رانندگان و کالاهای موجود در این کامیون ها 

پیدا نکرده اند.
وی افزود: »هر یک از این کامیون ها حامل 
کالاهایـــی بـــه ارزش تقریبی ۱۱ هـــزار دلار 
هســـتند که به ازای هـــر روز تأخیـــر ۱۰۰ دلار 
خســـارت مالی متحمل شـــده و در نهایت 
اجناس بـــا قیمـــت بالاتری بـــرای مصرف 
کنندگان عرضه می شود لذا باید جلوی این 
تحمیل خســـارت و بار ســـنگین بر مصرف 

کنندگان را بگیریم.«
رئیس کمیســـیون دارایی مجلس ســـنای 
پاکســـتان رویکـــرد منفعلانـــه گمـــرکات 
و مســـئولان بازرگانی کشـــورش در طولانی 
شدن داستان بلاتکلیفی کامیون ها در مرز 
مشترک با ایران را به شدت مورد انتقاد قرار 
داد و اظهار داشت که به زودی طی نامه ای 
به نخست وزیر پاکستان، از وی می خواهد 
تا به این موضوع ورود کند و مسأله فوق را 
در جلســـه آتی کابینه دولت اولویت بندی 

کند.
رئیس اتاق بازرگانی سیستان و بلوچستان 
با اشـــاره به این مشـــکل گفت: »به دلایلی 
ماننـــد تعدد قوانیـــن، در مواقعی مشـــکل 
حمـــل و ترانزیـــت کالا در مـــرز میرجاوه و 
گمرک تفتـــان ایجاد می شـــود و کامیون ها 
گاهی تـــا چنـــد روز در این مـــرز ماندگاری 
دارند. این مشکل در اتاق بازرگانی در حال 
بررسی اســـت و تلاش می کنیم تا به زودی 

حل شود.«
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